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Forslag til Finanslov 2017. 

(Naalakkersuisoq for Finanser og Skatter) 
 

Inuit Ataqatigiit har følgende bemærkninger til ændringsforslaget i forbindelse med 2. 

behandlingen af forslag til finanslov 2017. 

 

Inuit Ataqatigiit har som opposition ikke villet udnytte sin position til bare at stemme imod alt 

hvad der fermsættes. 

 

Inuit Ataqatigiit er et realistisk parti, som har vilje til at samarbejde og som er klar til at tage 

medansvar. 

 

Vi har velvilligt været med til forhandlinger samt drøftelser i forbindelse med 

finanslovsarbejdet. Inuit Ataqatigiit har i samtlige møder deltaget for at tage medansvar. Vi 

har med spænding set frem til den endelige resultat af lovforslaget. Men.....  

 

Som alle ved så kollapsede den koalitionen og man har lige dannet et nyt koalition. 

 

Derfor vil vi ikke tage seriøst imod den ændringsforslag, som er underskrevet af den forrige 

Naalakkersuisoq Randi Vestergaard Evaldsen, som nu fremsættes i forbindelse med 

lovforslagets andenbehandling og vi afvente den nye Naalakkersuisoqs forslag i forbindelse 

med 3. behandlingen. 

 

Hvis vi alligevel skal komme med en kort bemærkning om ændringsforslaget har vi med glæde 

konstateret, at Landskassen vil få uforudsete merindtægter på 55 mio. kr.   

 

Vore fisk er steget i værdi og vores industrier har øget deres overskud, ligesom 

skatteindtægterne er steget. 

 

55 mio. kr. er mange penge, er værd at gemme, de kan bruges til meget og der er stor behov 

for disse. De skal nok bruges. Mange tak. 

 

Den anden ting vi har lagt mærke til er forslaget om at yde ekstrabevilling på 18,1 mio. kr. på 

serviceaftalerne. 

 

Vi er glade for at man nu har igangsat arbejde for forbedringer. Men vi kan på nuværende 

tidspunkt ikke sige om vi er for eller imod. 

 

Vi vil først have oplysninger om, alt bliver rettet op ved en ekstrabevilling på 18 mio. kr. Er 18 

mio. kr. nok til at tilfredsstille alle? Eller nej?  

 

Såfremt aftalerne bliver annulleret og en ny aftale indgås, så vil vi gerne have oplyst hvad 

denne træk kommer til at koste Landskassen. Hvad er bedst fremadrettet og hvad er billigst? 

 

Førnævnte spørgsmål vil vi have svar på, før vi træffer en beslutning. 

 

Derfor ønsker vi at førnævnte spørgsmål bliver besvaret af Naalakkersuisut i forbindelse med 

forslagets 3. behandling. 
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Afslutningsvis: 

 

Under forhandlingerne har vi selvfølgelig lagt vægt på, at vi ikke holder udsalg af vore 

mærkesager, at vi får fingeraftryk med vores mærkesager og værdier. 

 

Hvis vi skal stemme for finanslovsforslaget for 2017 og stemme for finansloven, så vil jeg 

fremføre nogle af vores ønsker som er: 

 

 5 mio. kr. (om året) Landsdækkende plan for omsorg af børn og unge og realisering af 

dette - i alt 20 mio. kr. i løbet af 4 år. 

 2 mio. kr. (om året) til MIO's rejser for indsamling af oplysninger samt støtte til 

handleplaner - i alt 8 mio. kr. i løbet af 4 år.  

 3 mio. kr. (om året) Erhvervs- og energifremmende initiativer i bygder - i alt 12 mio. 

kr. i løbet af 4 år. 

 Vi kan ikke uden videre stemme for nedsættelse af selskabsskatten. 

 

Folkeskolen   

 En bevilling i de næste 4 år til forbedring af undervisning i folkeskolen, vi ønsker at der 

mindst afsættes 10 mio. kr., hvor vi blandt andet foreslår, at man ikke bruger 2 mio. 

kr. om året for forældreråd man ønsker etableret. 

 En bevilling på 20 mio. kr. til vedligeholdelser af folkeskolen, via en særlig bevilling til 

folkeskolen fra Anlægsfonden. 

 

Ønsker til servicekontrakterne  

1. Helistop, heliport 

2. Krav om at Mittarfeqarfiit stiller personale til rådighed 

3. Anlæggelse af små landingsbaner: Disko og Kujalleq 

4. At Sundhedsvæsenet ikke bliver ramt (at der stilles trapper for gangbesværede) 

5. En henvendelsessted  

6. Begrænset aftale  

7. Krav om sikkerhed (på højde med de krav som Air Greenland har udviklet igennem 

årene) / at der er klausuler  

 

Andre krav – mål for de kommende år  

Inuit Ataqatigiit ønsker at følgende mål opstilles af partierne: 

1. At partierne aftaler om at stifte en ad hoc omstruktureringsudvalg   

2. At man sætter et mål om at man i Tasiilaq opretter et gymnasialuddannelse eller en 

videregående uddannelse 

3. At man afsætter midler til fremme af øget selvforsyning i hele landet  

4. At man afsætter midler til fremme af idræt og kultur  

5. At man baner vej for at man i midler til kulturelle formål afsætter årlig bevilling til 

afholdelse af Qimussersuaaraq. 

6. Sager der skal fremmes indenfor byggeri og infrastrukturområdet: 

a. Midler til udvikling af veje mellem byer og bygder samt fåreholdersteder. 

b. At der afsættes midler til at fremme selvbyg i bygder. 

c. At der afsættes midler til anlæggelse af fodboldbaner i kysten. 

7. At der igangsættes undersøgelser af ligheden i samfundet. 

8. Mere åben økonomisk styring af Inatsisartuts formandskab 
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Med disse bemærkninger henviser vi forslaget til behandling hos Finans- og Skatteudvalget 

inden 3. behandling af lovforslaget. 

 

Tak. 

 

Peter Olsen 


